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Dolgos napok a határban 
Nincs most pihenés a föl-

deken. A szegedi Táncsics 

Tsz gépei is ál landóan mun-

kában vannak. Szinte egy 

percnyi megállásuk sincs. Az 

egyik munkával alig végez-

nek, máris fordulnak a má-

sikba. Legutóbb a tsz-nek a 

Bajai ú t jobb oldalán elterülő 

földjein találkoztunk a gé-

pekkel. 

Felső képünkön Tóth József 

traktorista RS—09-es géppel 

töltögeti a burgonyát 

Alsó képünkön ugyanezen 

a földterületen, a repülőtér 

szomszédságában a paradi-

csom növényápolását végzik, 

hogy időben megóvják a 

várhatóan j ó termést a kü-

lönböző kártevőktől. 

Huszonöt éves 
a szegedi védőnőképző 
Tegnap ünnepelték a jnbileumot — Huszonöt 

év alatt 1700 védőnőt képeztek 

Számos vendég jelenlété- ismertette az intézet történe-
ben ünnepelte az újszegedi tét, s a védőnőképzőben fo-
Védónőképző Intézet fenitál- ^ o l r t a t ó _ n e v e l ő munkáró l 
lásának 25. évfordulóját. So-
kan jöttek el a régi növen- számolt be. Végezetül jutal-
dékek közül is. Ott voltak az mat nyújtott á t a védőnőkép-
elsők, akik 1938 tavaszán az ző intézet oktatóinak, dolgo-
íntézet első tanulói voltak. 
Részt vett az ünnepségen 
Perjést László, az M S Z M P 
Szeged városi végrehajtó bi-
zottságának első titkára, Bó-
d i László, Csongrád megyei 
országgyűlési képviselő, dr, 
Rávnay Tamás, a Szegedi 
Orvostudományi Egyetem 
rektora, dr. Kovacsics János, 

zóinak, így Bálint Vincének, 
Vecsernyés Bélánénak, dr. 
Gál Györgynének, Rácz Gyu-
lánénak, Mihály Istvánnak, 
Ibisics I lonának, Terhes 
Lászlónak, Sólyomvári Jó-
zsefnénak, Fehér Györgyné-
nek és Czombos Annának. 

Az intézet első évfolyamá-

az Egészségügyi Miniszté- nak növendéke, Lázi Béláné 
r ium főosztályvezetője, Kiss emlékezett ezután az első 
Károlyné, az Egészségügyi küzdelmes évekre, ma jd az 
Minisztérium osztályvezető- intézet növendékei kulturá-
je dr. Lörincz Ferenc, az lis műsorral szórakoztatták a 
Országos Húsipari Kutató vendégeket, és megnyitották 
Intézet igazgatója, a Szegedi 
Védőnőképző Intézet első 
igazgatója, a Szegedi Orvos-
tudományi Egyetem több 
professzora, oktatója, a 
Csongrád megyei és szegedi 
tanács több vezetője, vala-
min t az egészségügyi intéze-
tek képviselői. 

Az Ál lami Védőnőképző 

Intézet nagytermében rende-

zett díszünnepség szónoka 

dr. Kovacsics János volt. Be-

szélt az egészségügyi intézet 

és a védőnőképzés fejlődé-

séről. A Szegedi Védőnőkép-

ző Intézet 25 éves fennállása 

alatt 1700 védőnőt bocsátott 

útjára, ezek közül 1500-an a 

felszabadulás után végeztek. 

Az előadó befejezésként az 

egészségügyi miniszter nevé-

ben köszönetet mondott az 

intézet oktatóinak, nevelői-

nek, s eddigi jó munká juk 

elismeréseként az egészség-

ügyi miniszter juta lmát nyúj-

totta át Boruzs Mihálynénak, 

az intézet vezetőjének és Vas 

Zoltánnak, valamint az inté-

zet oktatóinak, dr. Nagy Ist-

ván docensnek, dr. Sipos Ká-

roly egyetemi tanárnak és 

dr. Vetró Jánosnak, a szege-

di K Ö J Á L L igazgatójának. 

Ezután Boruzs Mihá lyné 

az intézet tanulóinak mun-
káiból összeállított kézimun-
ka- és fotókiállítást, mely 
bemutatja a védőnőképző in-
tézet életét 

Bizonyítványosztás 
a középiskolákban 

Csütörtökön tartották or-

szágszerte a tanévzáró ün-

nepségeket a középiskolák-

ban, amelyekben a most zá-

rult oktatási évben több 

mint 187 000 d iák tanult 

nappal i tagozaton. A negye-

dik évfolyamot végzett fia-

talok száma meghaladja a 

35 000-et A tanévzáró ün-

nepségeken kiosztották a bi-

zonyítványt, valamint a díja-

kat és a jutalmakat azoknak 

a diákoknak, akik a legjobb 

eredményt érték el az or-

szágos középiskolai tanul-

mányi versenyen. 

A középiskolákban június 

21-én és 22-én kerül sor a 

beíratásokra. Az idén — a 

tervek szerint — 72 000 ú j 

első évfolyamos diák kezdi 

meg tanu lmánya i t (MTI) 

A szocialista falutípus kialakítása 
Ankét az MTESZ-ben Székkutas rendezési tervéről 

Székkutas lesz az ország 
első szocialista községe. Ren-
dezési tervének határideje 
rövidesen lejár, a budapesti 
Várostervező Vál lalat kol-
lektívája má r csaknem tel- mennyi 
jesen elkészült vele. Az Épí- messze 
tőművészek Szövetségének, 
valamint az Építőipari Tudo-
mányos Egyesület helyi cso-
portja tegnap, csütörtökön 
azért rendezett ankétot az 
MTESZ-ben, hogy az illeté-
kesek már mcst elmondhas-
sák véleményüket a rendezé-
si tervvel kapcsolatban. A 
vitán részt vett dr. Erdei Fe-
renc, a Tudományos Akadé-
mia főtitkára, dr. Perczel 
Károly, az Építésügyi Mi-
nisztérium főosztályvezetője, 
dr. Bozó Sándor, a Csongrád 
megyei tanács vb tit-
kára, Katona Sándor ország-
gyűlési képviselő, a Hazafias 
Népfront megyei titkára, ne-
ves építészprofesszorok, te-
rületi főépítészek és a VÁ-
TERV szakemberei. 

dezési tervének kidolgozását, 
hiszen ez a község mintáu l 
szolgál majd. Tervezése fel-
vetette a szocialista falutí-
pus kialakításának vala-

problémáját, tehát 
tú lmutat közvetlen 

célján. Ennek megfelelően az 
ankét résztvevőit sem csu-
pán az foglalkoztatta, hogy 
ez a község milyen lesz a 
rendezés után, hanem sokkal 
inkább a szocialista falu jel-
legzetességeinek feltárása, 
elemzése. 

A kísérletezés felelőssége 

Hosszas előkészületek 
után 

Hosszas előkészítés előzte 
meg Székkutas részletes ren-

Többen elmondották, hogy 
hiányzik az alaposabb tudo-
mányos kutatás, a nagyüzemi 
mezőgazdaságban dolgozó fa-
lu életének szociográfiai vizs-
gálata. A lakosság szabad 
idejének növekedése, a mű-
veltség terjedése olyan kö-
vetelményeket támaszt a 
tervezőkkel szemben, melyek 
nem a mezőgazdasági jelleg 
kihangsúlyozását, hanem a 
korszerű település megoldá-
sát teszik elsőrendű feladat-
tá. S bár ma még nem le-
het pontosan tudni, hogy a 
mostani ismeretek birtoká-

Mosoda épül Petőfítelepen 
Tervszerűen javítják a II. kerület ellátását 

Tegnap délelőtt a postás szövetkezetben meleg vizes 
művelődési otthonban ülése- zuhanyozót, öltözőhelyiséget 
ziett a I I . kerületi tanács. A z is építettek. A Dózsa Ter-
ülést Pásztor Albert tanács- melőszövetkezetnél viszont 
tag nyitotta meg. nem gondoskodtak megfelelő 

A tanácsülés ezúttal a ke- szociális létesítményekről, 
rület közegészségügyi és jár- A hozzászólók egymásután 
ványügyi helyzetét tárgyalta mondták el észrevételeiket, 
az ál landó bizottság jelenté- javaslataikat. Sípos József, 
se alapján. A jelentés sze- Gombai Mihály, Dobó Fe-
rint a I I . kerület ellátott- rencné és Rakonczai László-

sága tervszerűen, ál landóan né, majd dr. Jánossi Gergely 
javul. főorvos szólalt fel. Dr. Szi-

Növekedett a lakosságot lágyi István a megyei jogú 
ellátó szolgáltató vállala- városi tanács egészségügyi 
tok száma. osztálya képviseletében be-

Több önkiszolgáló boltot nyi- jelentette, hogy 
tottak, amelyek korszerű be- „ „ _ , . . .. 
rendezéssel teszik lehetővé a P e t ó f l t e l e p e n t e , l e s l t " 
megnövekedett forgalom le- menyű mosouzem epül. 
bonyolítását. A hagyomá- A tervek szerint a kerületi 
nyos rendszerű boltokban szociális otthonban presszót 
azonban sok még a hiányos- ^ berendeznék 
ság, az üzletek túlzsúfoltak, . . 
szakosításuk nem kielégítő. A tenácsulés 6 2 0 4 3 1 1 

Ismét sok szó esett a fod-
rászüzletek higiéniájáról. 

Sok a jogos panasz az i ta l 

az 
építési és közlekedési állan-
dó bizottság jelentését vi-
tatta meg, ma j d dr. Nagymi-

bobok és a = n S k J ^ S S S f 1 S 

a lapján 112 népi ülnököt vá-
tisztaságára, 
A szemét és a szennyvíz j - , . ^ * - ! , mes 

kezelésével külön fejezetben l a s z t o t M U Í 11168 

foglalkozott a beszámoló, s 
az ülés résztvevői is elmond-
ták ezzel kapcsolatos észre-
vételeiket. Solymosd Lajos 
például arról is beszélt, hogy 
az utcák tisztaságára is na-
gyobb gondot kell fordítani. 
Javasolta: kaszál ják le az 
árokparti füveket, mert ezt 
sokan szemétgyűjtőnek hasz-
nál ják , s igy melegágya le-
het a betegségeknek. 

Az egészségügyi csoport 
intézkedésére 

a termelőszövetkezetekben 
sokat javult a közegész-
ségügyi helyzet az utóbbi 
időben. 

A Felszabadulás Termelő-

ban tervezett falu mennyire 
felel majd meg a fejlődésnek, 
nyilvánvaló, vállalni kell a 
kísérletezés felelősségét 

Városias külső 

Szóba kerültek különböző 
gyakorlati kérdések is. Tör* 
ténetesen, hogy kevés olyan 
típusterv ál lt rendelkezésre, 
amit falun lehet felépíteni, 
holott a lakosság számára 
biztosítani kellene, hogy ki-
választhassa, milyen környe-
zetben érzi magát legjobban. 
A közművesítés miatt igen 
lényeges volna, ha nemcsak 
földszintes, hanem emeletes 
családi házak is épülnének. 
Mivel ez társadalmi érdek, 
az OTP számára meggondo-
landó, nem lenne-e célszerű, 
ha támogatná hitelpolitiká-
jával : a magasabb szintű be-
építéshez nagyobb kölcsönt 
adna. 

A szocialista falutípus ki-
alakítása újszerű feladat, 
nem érvényesülhet benne az 
elavult, konvencionális falu-
szemlélet Székkutas sem lesz 
már falu a szó régi értelmé-
ben, a rendezett utcák, intéz-
mények, üzemek, a sor- és 
ikerbeépítésű lakóházak in-
kább városias külsejűvé te-
szik majd, ahol a mezőgaz-
daságban dolgozó emberek 
már nem élnek egymástól el-
zárkózva, s számukra is ter-
mészetessé válnak azok a 
kulturális és technikai lehe-
tőségek, mélyek manapság 
még inkább elérhetők a vá-
rosi lakosság számára. 

Már 2100 tsz-vezető 
végezte el 

a zsámbéki iskolát 
Jún ius 20-án, csütörtökön, 

fennállása óta tizenketted-
szer bocsátott út jára végzett 
hallgatókat a zsámbéki ter-
melőszövetkezeti vezetőkép-
ző iskola. A most befejezett 
tanévben 228 termelőszövet-
kezeti vezető ismerkedett 

.meg a korszerű gazdálkodás 
követelményeivel, a nagyüze-
mi tervezés, munkaszervezés 
legfontosabb kérdéseivel. A 
„Zsámbékot járt" termelő-
szövetkezeti elnökök, brigád-
vezetők száma ezzel 2100 fö-
lé emelkedett. Az évzáró ün-
nepségen mezőgazdaságunk 
több vezető személyiségével 
együtt megjelent és beszédet 
mondott Losonczi Pál föld-
művelésügyi miniszter. 

Kőbányán lehet, 
Szegeden nem 

Ma kezdődik az MHS ötödik kongresszusa 
Csongrád megyéből, Szegedről 19 tagú küldöttség utazott 

a kongresszusra 

Több mint száznegyven-
ezer MHS-tag küldöttei gyűl-
nek össze ma és holnap, 
hogy értékeljék az elmúlt 
évek tapasztalatait, és meg-
szabják a szövetség további 
feladatait. 

Az ország minden részéből 
a fővárosba érkezett küldöt-
tek sokféle ügyet tárgyalnak 

szerepet tölt be az ifjúság, a 
társadalom szocialista, haza-
fias szellemű nevelésében is. 
A fiatalok sokféle műszaki 
ismeretet szerezhetnek az 
MHS-klubokban, gondol-
junk csak a gépkocsivezetés-
re és más kiképzésekre. 

A szövetséget baráti orszá-

mon Mihá ly alezredes, a sze-
gedi honvéd helyőrség pa-
rancsnoka, Hegedűs László, 
az MHS megyei elnökségé-
nek elnökhelyettese, dr. Hra-
bovszki Mihály, a megyei 
pártbizottság munkatársa, 
Kovács Gábor őrnagy, me-
gyei légoltalmi tőrzsparancs 

meg két nap alatt. Beszélnek merik. A kongresszuson ép-
majd többek között azok ne- pen ezért képviseltetik ma-
vében is, akik a szerve- gukat a testvéri szervezetek 
zetekben katonai előképzés- küldöttei is. 
ben vesznek, részt, a külön- Csongrád megyéből, Sze-
féle szakkörökben működnek gedről tizenkilenc tagú kül-
és az MHS sportegyesületek- döttség utazott el tegnap 
ben sportolnak, őke t is kép- Budapestre. Vezetőjük Já-

gckban is mindenütt jól is- nok, Kovács Imre, a megyei 
tanács vb elnökhelyettese, 

viselik a küldöttek a ma kez-
dődő ötödik kongresszuson, 
ahol a társadalmi munkások 
nagy csoportja is megjele-
nik. 

A Magyar Honvédelmi 
Sportszövetség jó l teljesíti 
feladatát: jól szolgálja a 
honvédelmi nevelést és a ma-
gyar sport ügyét Jelentős 

noska Gergely őrnagy, az 
MHS megyei elnöke, tagjai: 
Acs József alezredes, a me-
gyei kiegészítő parancsnok-
ság vezetője, Bán László al-
ezredes, a megyei munkás-
őrség parancsnoka, Biró La-
jos, a megyei KISZ-bizottság 
titkára, Dezső Imre, az MHS 

Kovács Lajos, a megyei 
pártbizottság munkatársa, 
Matolcsi Imre őrnagy, Nagy 
Máté, a közalkalmazottak 
szakszervezetének megyei 
titkára, Nyámádi Gábor, a 
megyei Gépjavító Vállalat 
igazgatója, Palotás István, az 
MHS szegedi járási elnöke, 
Petvai Ferenc, az MHS sze-
gedi elnöke, Radnai Ferenc-
né, a Hazafias Népfront me-
gyei bizottságának munka-
társa, Széli Imre, az MHS 
makói járási elnöke és Técsy 
Sándor, a sokszoros bajnok 

szentesi járási elnöke, Gud- motorkerékpáros-versenyző. 

A z újítások, amelyek-
ről most szó lesz, 

tú l vannak a csecsemőko-
ron. A Kőbányai Textil-
művekben már alkalmaz-
zák s az eredmények iga-
zolják: érdemes volt töp-
rengeni, számítgatni, egy-
szóval legyőzni azt a sok 
objektív, szubjektív aka-
dályt, ami minden ű j út já t 
keresztezi. Ezekre az újí-
tásokra már régen rá-
mondták, hogy használha-
tóak es hasznosak. A Sze-
gedi Textilművekben még-
is akadályokba ütközik 
bevezetésük. A használha-
tóság mellé odafüzik a 
-de* szócskát is. A -de* 
á l ta lában probléma kezde-
tét jelzi, azt a pontot, ahol 
kilincselni, fellebbezni 
kezdenek az újítók, hogy 
ne porosodjon asztalfiók-
ban újítási javaslatuk. 

A textilművekben nem a 
porosodástól kell félteni a 
javaslatokat, de azért van 
akadály, amelyen tűi kell 
jutni , hogy alkalmazhassák 
valamennyit. A javaslato-
kat Szögi Imre újítási elő-
adó őrzi vaskos dossziéban. 
Van ebben k imunká l t ja-
vaslat a szövőgépvetélők 
törésének csökkentésére, a 
szövőgépek borda fedelei 
élettartamának meghosz-
szabbítására, perion heve-
der alkalmazására, hen-
gerfűző állványok létesíté-
sére stb. Szinte naponta 
forgatják e javaslatokat, 
melyeket szeretnének mi-
előbb bevezetni a Kínából 
kapott gépeken. Ezt azon-

ban megnehezíti, hogy az 
import gépekre újítást al-
kalmazni a szavatossági 
határidő lejárta előtt nem 
lehet. 

Az új ítók javaslata pe-
dig kínai gépekre készült 
a Kőbányai Textilművek-
ben és ott alkalmazzák is. 
Ezért most nem az új í tók 
kilincselnek, levelezgetnek, 
hogy javaslataikat beve-
zessék Szegeden, hanem a 
textilművek újítási előadó-
ja. Levelet küldött a kül-
kereskedelmi vállalathoz, 
hogy engedélyezzék az újí-
tások alkalmazását, mert 
ez nemcsak üzemi, hanem 
népgazdasági érdek. És 
úgy gondolják, hogy a ge-
peket gyártó kinai cég 
sem emelne ez ellen ki-
fogást, hiszen nem konst-
rukciós változtatásról van 
szó, hanem olyan javasla-, 
tok megvalósításáról, ame-
lyek révén hosszabb lenne 
a gépek élettartama, keve-
sebb alkatrész, vagy kel-
lék kopna, pusztulna el. 
Tehát ezzel javítanák a 
szövőgépek ió tulajdonsá-
gait, s ki tudja, talán a kí-
nai vállalat is alkalmazná 
ezeket már a gépgyártás-
ban, ha tudomást szerezne 
róluk. 

A levél elment, de úgy 
látszik Budapestre lassan 
jár a posta. Múlnak, telnek 
a napok, hetek. Már-már 
azon töprengenek a szegedi 
üzemben, hogy Kínába 
kellene levelet írni, talán 
onnan hamarabb kapnának 
választ, mint Budapestről. 

N. P. 


